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Tisztelt Elnök Úr! 

Az Alaptörvény 7. cikk (1)-(2) bekezdése, valamint az Országgyűlésről szóló 2012. évi XXXVI. 
törvény 42. § (8) bekezdése alapján írásbeli választ igénylő kérdést kívánok benyújtani 

Az írásbeli választ igénylő kérdés címzettje: Dr. Nagy István, agrárminiszter 

Az írásbeli választ igénylő kérdés címe: "Érez felelősséget azért, hogy negyedszázados 
mélyponton van a hazai élelmiszeripar?" 

Tisztelt Miniszter Úr!

Az index.hu portálon található „Fordítva sültek el a kormányzati intézkedések, 25 éve nem volt
ennyire  mélyen  az  élelmiszeripar„  című  írás  szerint  „negyedszázados  mélyponton  van  a  hazai
élelmiszeripar, ami a húságazatot is magával rántotta – mondta a hússzövetség elnöke a KSH, az
Európai Bizottság, valamint az Agrárközgazdasági Intézet (AKI) adataira hivatkozva.”:

„Finoman szólva sem a legszebb időszakát éli a magyar élelmiszeripar, amit jól mutat, hogy még az
ipar egészéhez viszonyítva is jelentősnek mondható visszaesést könyvelhetett el. 2023-ban

• az élelmiszeripari termelés volumenindexe 11,3 százalékkal csökkent, 
• miközben az ipar egészéé mindössze 5,4 százalékkal. 

Az élelmiszeriparban az elmúlt két és fél évtizedben nem volt példa ekkora visszaesésre – mutatott
rá Éder Tamás, a Magyar Húsiparosok Szövetségének elnöke.
A húsipari ágazatok azonban még az általános élelmiszeripari visszaesést  is  alul  tudták múlni.
Tavaly

• a húsfeldolgozás és -tartósítás ágazat termelésének volumenindexe 15,7 százalékos, 
• míg a húskészítménygyártás (baromfihúskészítmény-gyártással együtt) 14,4 százalékos 

visszaesést mutat. 

Az  elmúlt  közel  két  és  fél  évtizedben  nem  fordult  elő,  hogy  mindkét  húságazat  10  százalékot
meghaladó visszaesést mutasson – emelte ki a szövetség elnöke.

(…)

Saját magát vágta arcon az állami kéz



Korábban több  szakmai  szervezet  is  felhívta  a  figyelmet,  hogy  az  egyes  élelmiszerekre  kivetett
hatósági  árak  épp  az  eredeti  szándéktól,  vagyis  az  árak  alacsonyan  tartásától  eltérő  hatást
válthatnak  ki.  Általános  vélekedés  szakmai  berkeken  belül,  hogy  a  kiskereskedők  az  ezeken  a
termékeken elszenvedett veszteségeket a többi termék árának emelésével hozzák be. Emellett pedig
az árstopos termékek esetében az olcsóbb import is egyre inkább teret kapott, ami érthető módon
hátrányba hozta a hazai vállalatokat.

A hússzövetség tagjait  egy ársapkás termék érintette: a sertéscomb (a baromfi külön kategória,
ezáltal külön szervezet képviseli az ágazat érdekeit).

Éder  Tamás a Központi  Statisztikai  Hivatal  (KSH) adatai  alapján rámutatott,  hogy az ársapka
egyértelműen növelte ezen termék importját. „Míg 2022-ben 13 százalékkal nőtt a sertéshúsimport,
addig az ársapka alá tartozó sertéscomb importja közel 46 százalékkal növekedett. 2023 júniusáig
további 20 százalékkal emelkedett.

További kihívások okoznak fejfájást

Nem a hatósági ár az egyetlen kormányzati intézkedés, amivel meg kell küzdenie az ágazatnak.
További állami intézkedések okozhatnak meglepetést, előre nem várt hatásokat. 

Az állami intézkedés körüli kérdések mellett kihívást jelent:

Az  elsősorban  jövedelem-,  illetve  árvezérelt  fogyasztáscsökkenés,  de  figyelni  kell  az  etikai,  az
egészségi és a környezetvédelmi szempontból kialakuló csökkenésre is.

A  diszkontosítás,  vagyis  a  saját  márkás  (private  level,  PL)  termékek  szerepének  erősödése  a
brandtermékek (piacvezető márkák) kárára.

A minőséggyengítési folyamatok – helyettesítő termékutánzatok (imitátumok) ismételt megjelenése
(feltét, rudacska, pálcika stb.).

Az olcsó tömegtermékek importnyomásának erősödése.

„Bár érhető, de komoly gondot okoz az árvezérelt vásárlás. A legtöbb vásárló nem veszi figyelembe,
hogy  az  alacsonyabb  árral  kevésbé  jó  minőségű  terméket  kap,  a  hús  esetén  például  jóval
alacsonyabb a hústartalma, mint drágább társainak” – vázolta Éder Tamás, aki szerint további
probléma, hogy a kiskereskedő azt mondja a beszállítónak, „ezen az áron viszik a terméket, tőled is
ilyen  áron kérem”.  Ezt  pedig  az  érintett  beszállítók  maximum minőségromlással  tudnák elérni,
hiszen  a  magas  minőséget  képviselő  húskészítmény  alacsonyabb  áron  történő  beszállítása
veszteséget okoz számukra.”

 

Kérdezem Önt:

Érez felelősséget azért, hogy negyedszázados mélyponton van a hazai élelmiszeripar?
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Budapest, 2024. március 22.

Tisztelettel:

Dr. Vadai Ágnes

Demokratikus Koalíció
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